Vyjadřování vztahu determinace/dominace –
Shrnutí toho, co víme:
Vztah determinace/dominace je mezi větným členem řídícím a členem na něm závislým.
· Víme bezpečně, že shodný přívlastek vyjadřuje závislost na řídícím jménu vždy shodou.
· Víme bezpečně, že předmět vyjadřuje závislost na řídícím slovese nebo přídavném jméně vždy řízeností.
· Víme bezpečně, že příslovečné určení vyjadřuje závislost na řídícím slovese, přídavném jméně nebo příslovci vždy přimykáním.


Doplněk může vyjadřovat závislost všemi třemi způsoby, je to u něj ovšem složité, proto se vyjadřováním závislosti u doplňku zabývat z tohoto hlediska nebudeme. 

Co ovšem většinou nedokážeme zjistit bez dalších postupů, je způsob vyjadřování závislosti neshodného přívlastku na řídícím jméně.


Vyjadřování závislosti neshodného přívlastku na řídícím jméně

Neshodný přívlastek nemůže vyjadřovat závislost shodou (právě proto, že ji takto nevyjadřuje, je neshodný).

Může ji tedy vyjadřovat řízeností, nebo přimykáním.

Co si zapamatujeme:
	řízeností vyjadřuje závislost
	přimykáním vyjadřuje závislost

	neshodný přívlastek v BEZPŘEDLOŽKOVÉM 2. PÁDĚ = V BEZPŘEDLOŽKOVÉM GENITIVU
(pozor, opravdu výhradně v bezpředložkovém genitivu):

okna (starého) domu
klika dveří
dívka (plavých) vlasů
výchova dětí
ulice města



	neshodný přívlastek v podobě tzv. NOMINATIVU JMENOVACÍHO = V NESKLONNÉM 1. PÁDĚ



slovo ryba
termín věta
kraj Vysočina

	neshodný přívlastek v INFINITIVU (nebývá příliš často):

Petrův zvyk běhat každé ráno jsem obdivoval.
Praxe říkat vše až na poslední chvíli nás rozzlobila.
	neshodný přívlastek vyjádřený PŘÍSLOVCEM (nebývá příliš často)

Zastavím se v obchodě po cestě domů.
Vstávání brzo ráno nemám ráda.
Jeho návrat večer nás překvapil.



Závislost u přívlastku neshodného vyjádřeného jiným způsobem musíme vyvodit.
Pokud si budeme vyvozovat, zda neshodný přívlastek vyjadřuje závislost řízeností, nebo přimykáním, bude pro nás rozhodující nejen podoba tohoto přívlastku, ale také druh řídícího jména – viz následující příklady (přívlastek je modře nebo červeně, řídící jméno černě a tučně v levém sloupci, fialově v pravém sloupci)
	Zaznamenáváme blýskání se na lepší časy.

Lyžování v lednu jsme si moc neužili. 

Návrat před šestou je nepravděpodobný.

Sázky o peníze nejsou dobrá věc.

Rychlá odpověď rodičům je teď důležitá.
	x
	Koš na papír je na druhém konci chodby.

Slunce v lednu může být také intenzivní.

Vzpomínáte na ty čaje o páté?




Proč ty dva sloupce? Jaký je rozdíl mezi podstatnými jmény v levém a pravém sloupci?

Odpověď: 
Jména v levém sloupci jsou buď slovesná (odvozená od sloves), nebo mohou být slovesy nahrazena.

Větu s nimi můžeme obměnit tak, aby v ní místo podstatného jména bylo sloveso.
Proč? Čeho tím dosáhneme?


Zaznamenáváme blýskání na lepší časy. → Zaznamenáváme, že se blýská na lepší časy. 
				  ?							přimykání
			         na       časy 					 na       časy
				PkN						PU účelu
				

Návrat před šestou je nepravděpodobný. →	Vrátit se/navrátit se před šestou je nepravděpodobné.
		? 							přimykání
	před šestou   						          před šestou			
	PkN								PU času

Sázky o peníze nejsou dobrá věc.	→   Sázet se o peníze není dobrá věc
	        ?						       řízenost
	o peníze  					o peníze
	PkN						předmět

